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Postęp nauki i technologii prowadzi do powstania różnych gałęzi danej nauki, 

które sę wykorzystywane do opracowywania teoretycznych i eksperymentalnych metod 

badań . Przykładem tego jest film badawczy, wykorzystywany w badaniach w takich 

dziedzinach nauki , jak : med1anizacja, rolnict1~0, biologia, chemia, fizyka jędro

wa itd . 

Jednę z najtrudniejszych kwestii była możliwość wzajemnej wymiany informacji 

między naukowcami z różnych dziedzin nauk.i, dotyczęca rozwoju i zastosowania tych 

branż sekcyjnych. W tym celu organizowano sympozja i kongresy, a w krajach rozwi

niętych powstawały organizacje zrzeszajęce naukowców. 

W Czechosłowacji organizacja taka została założona na poczętku lat sześćdzie

siętych, stopniowo □sięgnęła duże znaczenie i została włęczona do Czechosłowac

kiej Akademii Nauk jako Czechosłowacki Zespół Filmu Naukowego. 

Około 250 naukowców zrzeszonych jest w kilku sekcjach tego Zwięzku. Działal

ność i cele tych sekcji zasługuję na krótkie omówienie. 

Sekcja do spraw promieniowania pndczerwonego 

Sekcja ta została wyodrębniona w celu wymiany doświadczeń w tej dziedzinie 

dla pracowników naukowych zajmujęcych się badaniem, wdrażaniem, dydaktykę na uni

wersytecie, aparaturę medycznę i przemysłowę, a więc dla naukowców zainteresowa

nych teoretycznę stronę promieniowania podczerwonego i szerokim jego stosowaniem. 

Zagadnienia fizyczne i wyposażenie w przyrzędy dla promieniowania podczerwo

nego maję duże znaczenie w dziedzinie nowoczesnej fizyki, optyki, elektroniki i 

techniki. Obejmuję one zagadnienia powstawania, przewodzenia i rejestrowania pro-
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mieniowania, a także metod jego praktycznego zas tosowania. Promieniowanie podczer

wone jest wykorzystywane obecnie w różnych dziedzinach nauki, przemysłu, medycy
ny, rolnictwa, transportu, geologii, badań kosmicznych i innych . Promieniowanie 

podczerwone stanowi w wielu przypadkach jednę z metod dla wdrażania wyników ba

dań w nowoczesnej technologii dla. celów automatyzacji. 

Główne kierunki wykorzystania promieniowania podczerwonego zależę od następu

jących jego właściwości : 

1) jest ono niewidzialne dla ludzkiego oka i przeważnie obojętne fotochemicz

nie, 

2) cechy promieniowania emitowanego przez dane ciało zależę od jego tempera

tury i jakości ; 

3) stosunek odbijania, przenikania i pochłaniania materii przy promieniowaniu 

podczerwonym służy do jego określania; 

4) można wykorzystać efekt cieplny pochłanianego promieniowania podczerwonego . 

Naukowa dz i ałalność sekcji koncentruje się na następujących celach : 

- wymiana między członkami sekcji informacji i doświadczeń dotyczących pro

mieniowania podczerwonego , 

- udział w konferencjach naukowych dotyczących promieniowania podczerwonego, 

udzielanie konsultacji i ekspertyz dotyczących promieniowania podczerwo-
nego, 

długofalowe badania przez członków sekcji fotobiologicznych efektów promie

niowania . 

Sekcja do spraw stosowania optyki i mikroskopii 

Zrzeszeni w tej Sekcji to członkowie instytutów badawczych, przedsiębiorstw 

przemysłowych i uniwersytetów, którzy pracuję w dziedzinie optyki i mikroskopii, 

jak również pracownicy związani z tymi dziedzinami. 

Od czasu założenia Sekcji odbywa regularne seminaria, informując członków o 

obecnym poziomie i perspektywach rozwoju optyki i mikroskopii . Seminaria prowadzo

ne przez ekspertów z danych dziedzin przyczyniają się do wzajemnej wymiany infor

macji i doświadczeń pomiędzy pracownikami zatrudnionymi w dziedzinie optyki i mi 

kroskopii. 

Zorganizowano kilka konferencji z udziałem krajowych i zagranicznych eksper

tów , którzy przedstawili swoje referaty. Prowadzone są konsultacje.Sekcja uczest

niczy również w opracowywaniu prognoz i rozwoju optyki i optyki elektronicznej 

dla potrzeb instytutów naukowych i przedsiębiorstw przemysłowych . 
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Sekcja filmu dydaktycznego dla szkolnictwa wyższego 

Sekcja uniwersyteckiego filmu dydaktycznego zrzesza tych, którzy zajmuję się 

produkcję i wykorzystaniem uniwersyteckich filmów dydaktycznych. Podczas spotkań 

tej Sekcji członkowie z różnych instytutów wymieniaję doświadczenia i informacje 

dotyczęce produkcji uniwersyteckiego filmu dydaktycznego będź zawodowego, jak też 

wyprodukowanego w ośrodkach pomocy audiowizualnych lub w różnych zakładach uniwer

syteckich . Uczestnicy wymieniaję również doświadczenia w zakresie wykorzystywania 

tego rodzaju filmów - w celu udoskonalenia procesu nauczania w uniwersytetach . 

Członkowie tej Sekcji spotykaję się także z okazji wystaw, takich jak: ICRES, IN

TERKAME,R_A, ACADEMIA FILM Olomouc, kolokwiów na temat uniwersyteckiego filmu tech~ 
nicznego itp. Przy tych okazjach członkowie Sekcji informuję o swojej działalnoś

ci, przedstawiaję swoje filmy i dyskutuję na temat produkcji i wykorzystania tych 

filmów. Uczestniczę oni osobiście (lub prezentuję swe filmy) w międzynarodowych 
spotkaniach w Czechosłowacji i za granicę, wymieniając poglądy na temat uniwersy

teckiego filmu dydaktycznego. Ich filmy biorę udział w różnych międzynarodowych 

festiwalach filmowych nauczania uniwersyteckiego,takich jak: AICS, Rassegna Inter

nazionale di Padova , Academia Film Olomouc itp . 

Sekcja uniwersyteckiej telewizji dydaktycznej 

Wykorzystanie kształcenia telewizyjnego w procesie edukacji we wszystkich ty

pach szkół wzrasta nieustannie . Przedsiębiorstwa produkujęce sprzęt wideo wprowa

dzają coraz to lepsze urządzenia w celu zdobycia większej liczby klientów . Urzę

dzenia te daję różne możliwości wykorzystania transmisji TV i odtworzenia infor

macji za pomocę środków audiowizualnych. W niektórych uniwersytetach nauczanie za 

pomocą telewizji zdobyło dużę popularność, przyczyniajęc się do unowocześnienia 

procesu edukacji. 

Innym przejawem działalności Sekcji jest produkcja odpowiednich nagrań tele

wizyjnych na wysokim poziomie technicznym. Większość nauczycieli dokonuje swoich 

własnych nagrań, których jakość jest na poziomie półprofesjonalnym. 
Te i wiele innych przyczyn doprowadziły do powstania sekcji w 1975 r. Zrzesza 

ona nauczycieli z wyższych uczelni w Czechosłowacji, którzy biorę udział w produk

cji lub w wykorzystaniu telewizji dydaktycznej w procesie edukacji . 

Obecnie coraz więcej urzędzeń wideo wyprodukowanych w Europie znajduje się na 

rynku. Wymagaję one dokładnego zbadania i porównania z innymi dostępnymi urzędze

niami tego rodzaju . Umożliwi to przyszłym klientom podjęcie właściwej decyzji w 

wyborze odpowiedniego dla nich sprzętu telewizyjnego . 
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Znaczenie telewizji jako systemu komunikacji stale rośnie, zastępujęc i eli
minujęc popularny dotychczas w dziedzinie edukacji sprzęt filmowy. Wiedza dotyczę
ca wykorzystania pomocy audiowizualnych pozwala na prawidłowe ukierunkowanie te

lewizji dydaktycznej. Stanowi ona niezbędny, efektywny środek dydaktyczny i z ko

nieczności więże się z telewizję typu szkoleniowego na poziomie uniwersyteckim . 

Sprawa ta stanowi główny cel prac Sekcji uniwersyteckiej telewizji dydaktycznej. 

Sekcja filmu socjologiczno- naukowego 

Poczętkowo była to sekcja etnografii i folklorystyki, ale około roku 1980 

działalność tej sekcji rozcięgnęła się na dziedziny socjologiczno-naukowe na więk

szę skalę, tak że pierwotna nazwa sekcji nie odpowiadała nowemu zakresowi prac. 

Stało się więc rzeczą niezbędną zmienienie nazwy dla wyrażenia faktycznej sfery 

zainteresowań sekcji. 
Zasadniczym zadaniem członków sekcji jest produkcja filmów, głównie przedsta

wiajęcych socjologiczno-naukowe zjawisko - folklor - a także wykorzystanie filmu 

w badaniach. Prowadzi się również katalogowanie filmów. 

Innym ważnym zadaniem sę badania teoretyczne. Udział filmu i środków audio

wizualnych w badaniach dotyczęcych aktualnych przemian w życiu społecznym i w 

kształtowaniu się folkloru wymaga opracowania i wprowadzenia metod praktycznych i 

dotyczęcych wykształcenia teoretycznego pracowników w tej dziedzinie . Działalność 

ta wynika z publikacji i udziału w konferencjach dotyczęcych tego tematu. 

Chociaż głównym zainteresowaniem sekcji jest film naukowy, to jednak ważnym 

jej zadaniem jest również współpraca przy produkcji krótkometrażowych filmów po

pularnonaukowych . Celem tej działalności, oprócz innych, jest niedopuszczenie do 

niewłaściwej interpretacji badań naukowych w zakresie reklamy oraz folkloru. 

Sekcja szybkid1 zdjęć filmowych 

Sekcja zrzesza członków, którzy posługuję się kamerę filmowę do szybkich 

zdjęć w swoich badaniach, wdrożeniach i pracy pedagogicznej. Celem sekcji jest wy

miana informacji dotyczęcych wyposażenia i metod nagrywania ruchu za pomocę kame

ry do szybkich zdjęć, a także odtwarzanie i analiza nagrań filmowych . Wewnętrz 

Sekcji wymieniane sę informacje między różnymi instytucjami, ze zwróceniem uwagi 

na używany sprzęt . i metody przeprowadzania doświadczeń. 

W zakresie działania sekcji jest także wymiana informacji podczas międzynaro

dowych konferencji i innych spotkań dotyczęcych fotografii szybkich zdjęć (publi
kacje i ulotki), w celu osięgnięcia jak najwyższego poziomu wiedzy o używanym w 

badaniach sprzęcie oraz o możliwościach podjęcia współpracy . Członkowie Sekcji spo-
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· tykają się raz lub dwa razy do roku i uczestniczę w międzynarodowych kongresach 
organizowanych w Czechosłowacji, dotyczących fotografii szybkich zdjęć i fotoniki. 

· Materiały z większości konferencji można było otrzymać w sekretariacie sekcji. 

Dziedzina fotografii szybkict1 zpjęć obejmuje obecnie szeroki zakres wyposaże-

nia i zastosowania, a mianowicie: 

- kamery i wyposażenie optyczno-mechaniczne, 
- elektroniczne identyfikatory obrazów, 
- rejestratory holeograficzne, 

- wyposażenie laserowe, 

- źródła promieniowania pulsującego, 

- diagnostyka plazmy, 

- obróbka pojedynczych zdjęć z kamery, 

- taśmy o wysokiej czułości, 

- zastosowanie techniki szybkich zdjęć i fotoniki. 

Wynika z tego, że wszędzie na świecie opracowuje się i stosuje nowe typy ka
mer o prędkości dochodzącej , do nanosekund oraz wyposażenie do obróbki i automaty

cznej oceny uzyskanych zapisów . Niedawno wprowadzono wyposażenie do zapisu wideo 
o prędkości 200-300 klatek na sekundę. Obecnie wprowadzono wyposażenie o prędkoś

ci 2000 klatek na sekundę (przy pełnej wysokości obrazu) oraz wyposażenie o mak

symalnej prędkości 1200 klatek na sekundę ( przy zmniejszonej wysokości obrazu). 
Nowe osiągnięcia w tej dziedzinie przyszły głównie z ZSRR, USA i Japonii .Tech

nika szybkich zdjęć i fotonika jest stosowana i wykorzystywana szeroko, od badań 

procesów biologicznych i chemicznych, poprzez wiele branż mechanizacji, aż do ba

dań nuklearnych i badań plazmy. 
Podając ten przegląd miałem na uwadze poinformowanie Czytelnika o szerokiej 

działalności Czechosłowackiego Zespołu Filmu Naukowego w aspekcie rozwoju czecho

słowackiej nauki w odniesieniu do oprzyrządowania dydaktyki na poziomie uniwersy

teckim oraz jej zastosowania w różnych dziedzinach . 

H. KaXHH8 

HCCRE.nOBATEJibCKIDl WHJlbM H YCnOBHH Ero PA3BHTHH B quocnOBAKl-fH 

P e 3 m M e 

Ilporpecc H8YKH H TeXBOAOraa BeAeT B B03HHK8HHD P83H~X HOBUX OT
pacnen H8YKH, B KOTOP~X pa3pa6aTUB8DTCR TeopeTaąecKHe H 3KCnepaMeH
T8XbHHe MeTOAU HCCXeAOB8HHft. IlpauepoM 3TOrO MO&eT RBXRT&CR RCCXeAo
•aTeALCKBft ~BXbM, HCDOX&3yeMWft B wexaHH38~HH, 3eMneAeAHR, OuonorHR 
• ,JU>yrax oTpacnax uayKH. 

0ABOft B3 TPYAHOCTeft B A8HHOft oOnaCTR Owno OTCYTCTBKe B38HMHOro 
o6MeHa aeqiopwa~aen MeK,Jty yqeRWMR K8C8IO~eftcR p83BHTHR H HCDOA&30B8-
BBR <Pa~•wa B BCCAeAOB8RHRX. C 3TOI ~en&~ Owna opr8HH30B8HW CHIUI03BY-
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llht • KourpeccY, KOTOpYe npHBens K oOpaaoBaRHm B ąexocnoBaKBH B Ha
qane 1960-TYX rOAOB oO~eCTBa HayqHoro ~HnhMa. 3Ta opraHH38~HR paa
BBBanach H AOCTBrana OonhmHX ycnexoB, B CBR3H C ąeM 6Yna BK~qeRa B 
COCTBB ąexocnoBa~Kol AKaAeMHH HayK K8K ąexocnoBa~Koe oO~eCTBO no Ra
yą&OyY ~HnhMy. OHO OXB8TYB8eT OKOXO 250 yqellbłX o6~e~HHeHHYX B He
CKO~hKKX ceKIUIRX 3TOro oO~eCTBa. lesTenhROCTh ce~Hl OfiHCYBaeTCR B 
R&CTO~el CT8The. 3To cneAYJO~He CeK~HH: 

ceK~Hs no BonpocaM HH~paxpacaoro aanyąeass, 
- ceK~R no acnonb30B8HHD ODTBKB H MBKpOCKOnHH, 

ceK~BR YJIHBepCHTeTCKOro ,l(BA8KTBqecKoro ~BnbMa, 
ceK~HR yitBBepcsTeTCKOl AHA8KTBqecKO~ TeneBH3BH, 

- ceK~Bs co~aonoro-HayqHoro ~BXbNa, 
ceK~Ha DO ~XhMOBYM CKOpYM c~eMKaM. 

J. Kalina 

RESEARCH FILM AND ITS OEVELOPMENT CONOITIONS 
IN CZECHOSLOVAKIA 

S u m m a r y 

The scientific and technologie progress results in the formation of new bran
ches of science in which theoretical and experimental research methods are worked 
out. This can be exemplified by the research film applied in mechanization, ag
riculture, biology and other fields of science. 

One of the most difficult questions was a lack of mutual exchange of informa
tion between scientists concerning development and application of research film. 
In this connection symposia and congresses were organized, whict1 resulted in cal
ling into being in 1960 ies of the Association for the Research Film in Czecho
slovakia . This association owing to its dynamical development and great importan
ce was incorporated into the Czechoslovak Academy of Sciences as a Czechoslovak 
Association for Research Film. About 250 scientists are grouped in several sec
tions of the Association The activity of the sections is presented in the paper . 
They are : 

- Section for infrared spectra, 
- Section for optics and microscopy, 
- Section for academic didactical film, 
- Section for academic didactical television, 
- Section of sociologico-scientific film, 
- Section for quick film shots. 


